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fra finanskomiteen
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Innnstilling fra finanskomiteen om forslag fra stor-
tingsrepresentantene Torstein Rudihagen og Svein
Roald Hansen om avgiftsfritak for kornbaserte mel-
keprodukter

Til Stortinget

SAMMENDRAG

Stortinget har gjort vedtak om at det skal betales en
avgift på alle drikkevarer som er alkoholfrie. I tillegg
skal det betales avgift på emballasjen på slike produk-
ter. Samlet blir avgiften på 2,57 kroner per liter alko-
holfri drikke. Unntatt fra avgiftsplikten er blant annet
melk og melkeprodukter, og drikkevarer fremstilt av
grønnsaker. Rundt 20 pst. av befolkningen lider av
melkeallergi og laktoseintoleranse, og kan derfor ikke
drikke vanlig kumelk. For disse menneskene er kornba-
serte melkeprodukter et alternativ. Kornmelk brukes
som kumelk, som drikke og som substitutt for melk til
baking, i sauser, til frokostblandinger og i kaffe og te.

BioSophia products as har søkt om avgiftsfritak for
følgende fermenterte drikker: rismelk, havremelk og
speltmelk. Dette er melk som fremstilles ved naturlig
fermentering (gjæring) og der det ikke tilsettes noe
sukker eller andre smaks- eller aromastoffer, heller
ikke konserveringsstoffer. 

Toll- og avgiftsdirektoratet anbefaler ikke et fritak
fordi det vil være vanskelig å avgrense produktet tek-
nisk. Finansdepartementet har så langt sluttet seg til
Toll- og avgiftsdirektoratets vurdering, selv om finans-
minister Foss har uttalt at han helt klart ser hensynet til
melkeallergikerne. Finansministeren har også erkjent
at avgiften på kornbasert melk er konkurransevridende.

Forslagsstillerne mener at kornbasert melk må
betraktes som et alternativ til vanlig animalsk melk, og
ikke som et produkt som konkurrerer med kullsyrehol-
dige drikkevarer. Det må være mulig å finne praktiske

løsninger på eventuelle avgrensningsproblemer. Det
viktigste er at den store delen av befolkningen som ikke
tåler vanlig kumelk skal slippe å betale en særavgift på
alternativ melk, når forbrukerne av vanlig kumelk er
fritatt for avgiften.

På denne bakgrunn fremmes følgende forslag:

"Stortinget ber Regjeringen fremme forslag om at
kornbasert melk skal unntas avgift på alkoholfrie drik-
kevarer, samt avgift på drikkevareemballasje i Revidert
nasjonalbudsjett 2003."

KOMITEENS MERKNADER

K o m i t e e n ,  m e d l e m m e n e  f r a  A r b e i d e r -
p a r t i e t ,  R a n v e i g  F r ø i l a n d ,  S v e i n  R o a l d
H a n s e n ,  T o r e  N o r d t u n ,  T o r s t e i n  R u d i h a -
g e n  o g  H i l l - M a r t a  S o l b e r g ,  f r a  H ø y r e ,
S v e i n  F l å t t e n ,  T o r b j ø r n  H a n s e n ,  H e i d i
L a r s s e n  o g  J a n  T o r e  S a n n e r ,  f r a  F r e m -
s k r i t t s p a r t i e t ,  V i d a r  A n d e r s e n ,  G j e r m u n d
H a g e s æ t e r  o g  l e d e r e n  S i v  J e n s e n ,  f r a
S o s i a l i s t i s k  V e n s t r e p a r t i ,  J ø r u n d  L e k -
n e s ,  A u d u n  B j ø r l o  L y s b a k k e n  o g  H e i d i
G r a n d e  R ø y s ,  f r a  K r i s t e l i g  F o l k e p a r t i ,
I n g e b r i g t  S .  S ø r f o n n  o g  B j ø r g  T ø r r e s d a l ,
f r a  S e n t e r p a r t i e t ,  M o r t e n  L u n d ,  f r a  V e n -
s t r e ,  M a y  B r i t t  V i h o v d e ,  o g  f r a  K y s t p a r -
t i e t ,  S t e i n a r  B a s t e s e n , viser til at dokumentet
27. februar 2003 ble oversendt finansminister Per-Kris-
tian Foss til uttalelse. Hans svarbrev 7. mars 2003 føl-
ger som vedlegg til denne innstillingen.

K o m i t e e n  viser til at Stortinget har gjort vedtak
om at det skal betales en avgift på alle drikkevarer som
er alkoholfrie. I tillegg skal det betales avgift på embal-
lasjen på slike produkter. Samlet blir avgiften på 2,57
kroner per liter alkoholfri drikke. Unntatt fra avgifts-
plikten er blant annet melk og melkeprodukter, og drik-
kevarer fremstilt av grønnsaker. Deler av befolkningen
lider av melkeallergi og laktoseintoleranse, og kan der-
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for ikke drikke vanlig kumelk. For disse menneskene er
kornbaserte melkeprodukter et alternativ. Kornmelk
brukes som kumelk, som drikke og som substitutt for
melk til baking, i sauser, til frokostblandinger og i kaffe
og te.

K o m i t e e n  viser til at et avgiftsfritak for enkelte
typer produkter kan være vanskelig å avgrense rent tek-
nisk, og at mange fritak ofte fører til at ytterligere
avgrensningsproblemer oppstår. Generelt medfører i
dag stortingsvedtakene om avgifter på alkoholfrie drik-
kevarer og drikkevareemballasje vanskelige grense-
dragninger. Samtidig er hensynet til melkeallergikere
viktig, og det er rimelig at disse har tilgang til et alter-
nativt melkeprodukt med samme avgiftsnivå som
melk.

K o m i t e e n  viser til finansministerens brev og
mener det bør innføres fritak for avgift på alkoholfrie
drikkevarer og avgift på emballasjeavgift for melkeer-
statning basert på korn og soya. Vanlig animalsk melk
er fritatt for slike avgifter fordi melk utgjør et viktig
element i kostholdet. Melkeallergikere bør kunne få et
erstatningsprodukt uten at dette er avgiftsbelagt.
K o m i t e e n  kan ikke se at dette skal innebære større
avgrensningsproblemer enn det allerede er i dagens
system, heller ikke at et slikt avgiftsfritak vil innebære
en konkurransevridning mot kullsyreholdige produk-
ter.

K o m i t e e n  mener korn- og soyabasert melkeerstat-
ning bør fritas for avgift. 

På denne bakgrunn fremmer k o m i t e e n  følgende
forslag:

"Stortinget ber Regjeringen i Revidert nasjonalbud-
sjett legge fram forslag som innebærer at korn- og
soyabaserte melkeprodukter fritas for avgift på alko-
holfrie drikkevarer, samt grunnavgift på drikkevareem-
ballasje." 

KOMITEENS TILRÅDING

K o m i t e e n  viser til dokumentet og det som står
foran, og rår Stortinget til å gjøre slikt

v e d t a k :

I
Stortinget ber Regjeringen i Revidert nasjonalbud-

sjett legge fram forslag som innebærer at korn- og
soyabaserte melkeprodukter fritas for avgift på alko-
holfrie drikkevarer, samt grunnavgift på drikkevareem-
ballasje. 

II
Dokument nr. 8:68 (2002-2003) - forslag fra stor-

tingsrepresentantene Torstein Rudihagen og Svein
Roald Hansen om avgiftsfritak for kornbaserte melke-
produkter - vedlegges protokollen.

Oslo, i finanskomiteen, den 3. april 2003

Siv Jensen
leder

Torbjørn Hansen
ordfører

Ingebrigt S. Sørfonn
sekretær
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Vedlegg

Brev fra Finansdepartementet v/statsråden til finanskomiteen, datert 7. mars 2003

Dokument nr. 8:68 (2002-2003) forslag om avgifts-
fritak for kornbaserte melkeprodukter

Jeg viser til brev av 27. februar 2003 med forslag fra
stortingsrepresentantene Torstein Rudihagen og Svein
Roald Hansen om avgiftsfritak for kornbaserte melke-
produkter. Begrunnelsen er hensynet til melkeallergi-
kere som opplever det som urettferdig at erstatnings-
drikker for melk ikke likebehandles med vanlig
animalsk melk som har avgiftsfritak. 

Avgiftsplikten følger av Stortingets vedtak om avgift
på alkoholfrie drikkevarer hvor det etter § 1 skal beta-
les en produktavgift på alle drikkevarer som er alkohol-
frie. I tillegg skal det etter Stortingets vedtak om avgif-
ter på drikkevareemballasje betales miljøavgift og
grunnavgift på slike produkter. Dette gjelder med min-
dre det i regelverket er hjemmel for fritak. Det er til nå
ikke gitt noe fritak for slike erstatningsdrikker slik det
er gjort for vanlig animalsk melk. Dersom det skal eta-
bleres et fritak, må det skje ved en endring av stortings-
vedtaket.

Jeg har forståelse for at melkeallergikere gjerne vil
ha avgiftsfritak for melkeerstatningsprodukter på lik
linje med animalsk melk. Jeg kan opplyse om at
Finansdepartementet tidligere på bakgrunn av henven-
delser fra melkeallergikere har bedt Toll- og avgiftsdi-
rektoratet om å vurdere et avgiftsfritak for soya- og
havrebaserte melkeprodukter. Toll- og avgiftsdirekto-
ratet har ikke anbefalt et fritak fordi det er vanskelig å
avgrense produktene teknisk. Toll- og avgiftsdirektora-
tet viser bl.a. til opplysninger fra Statens Næringsmid-
deltilsyn (SNT) om at det ikke finnes noen standard for
hva som er et erstatningsprodukt for melk. Statens

ernæringsråd har også overfor SNT opplyst om at barn
over tre år og voksne i liten grad har noe direkte behov
for erstatningsprodukter for melk og at det er anledning
til å skrive ut melkeerstatninger på blå resept til barn
under 10 år som et dietetisk næringsmiddel. 

Finansdepartementet har så langt sluttet seg til Toll-
og avgiftsdirektoratets vurderinger. 

Finansdepartementet har i anledning saken på nytt
hatt kontakt med SNT per telefon. SNT kan ikke uten
videre argumentere for at det bør gis et avgiftsfritak for
kornbaserte melkeprodukter som et erstatningsprodukt
for melk ut i fra ernæringsmessige hensyn. Etter SNTs
oppfatning kan det være et uheldig signal om det gis et
avgiftsfritak i stortingsvedtaket som ikke treffer ”rik-
tig” ernæringsmessig sett. 

SNT opplyser for øvrig om at det er opprettet et
register over næringsmidler til spesielle medisinske
formål, jf. forskrift 8. november 2001 nr. 1279 om
næringsmidler til spesielle medisinske formål. Regis-
trering av melkeerstatningsprodukter i registeret forut-
setter at produktet har en riktig ernæringsmessig sam-
mensetning.

Rent generelt medfører i dag stortingsvedtakene om
avgifter på alkoholfrie drikkevarer og drikkevareem-
ballasje vanskelige grensedragninger. Jeg er derfor
skeptisk til å innføre nye fritak som skaper nye gråso-
ner. Et generelt avgiftsfritak for kornbaserte melkepro-
dukter bør unngås. Finansdepartementet vil i stedet
forelegge Landbruksdepartementet et forslag om at det
gis et avgiftsfritak for melkeerstatningsprodukter
registrert av SNT som et næringsmiddel til spesielle
medisinske formål, jf. ovennevnte forskrift. 
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